
מהפכת האנרגיה סולארית בחקלאות הישראלית - פרוייקט מיוחד

]56[

משרד החקלאות מעודד. רענן אמויאל

זה לא סוד כי ההכנסה הכספית מאנרגיה מתחדשת, הינה 
מרכיב חשוב ברפת הישראלית. לצד הרגולציה, ירידה 

ברווחים וקשיים תפעוליים, רפתות החלב בישראל גילו כבר 
לפני כמה שנים את הפלא הסולרי. המהפכה החלה לפני 

כעשור, לאחר החלטת ממשלה על הקצאה של כ-10 אחוז 
מסך ייצור החשמל בישראל, לטובת אנרגיה ירוקה. כיום 

הפאנלים הסולאריים מתנוססים בגאון על גגות של רבות 
מהרפת בישראל. רענן אמויאל מנהל אגף תכנון ופיתוח הכפר. 
בישראל יש 4.2 מיליון דונם קרקע חקלאית, נכון להיום, נוצלו 

רק כ-30 אלף דונם למתקנים סולריים, כך שעדיין יש דרך 
ארוכה ללכת". רענן, בן 50, עבד ברפת מסד עוד לפני שנסגרה, 

כיום עובד משרד החקלאות מזה 18 שנים, בעל תואר שני 
בתכנון ערים ואזורים.

משרד החקלאות מעודד
רענן "סוגיית האנרגיה המתחדשת, הסולארית, החלה בעקבות 

החלטת הממשלה לפני כעשור, על היקף ייצור של אנרגיה 
מחדשת של כ-10 אחוז מסך ייצור החשמל בישראל. באותה 

לצד הירידה ברווחי החקלאים והקשיים התפעוליים 
והרגולטוריים, צצות להן כפטריות לאחר הגשם, 

לוחות סולאריים על כל גג פנוי במשקים חקלאיים 
רבים וכמובן גם ברפתות. איך קרה שתוך כמה 

שנים, המהפכה הירוקה כבשה את המגזר החקלאי 
וההכנסה משדות סולריים, הפכה לחשובה עד 

קריטית כמעט בכל רפת חלב ומשק חקלאי. הדרך 
עדיין ארוכה, אך הטכנולוגיה כבר כאן והמהפכה 

שהחלה לפני כעשור, רק הולכת ומתעצמת. 
לפני כחודש אישרה ממשלת ישראל את הגדלת 

אחוז האנרגיות המתחדשות ל-30 אחוז מסך 
האנרגיה בישראל. כמה זה עולה, כמה מרוויחים, 

האם החקלאים צריכים למהר ולהשקיע, מה אומר 
הרגולטור ומה טומן בחובו העתיד.

פרויקט מיוחד!! •

ראובן זלץ

משרד החקלאות 
"המטרה, לשלב אנרגיה סולארית במשקים החקלאיים"

 רשות החשמל 
"מרבית מתקני הייצור, בשטחים חקלאים"
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עת נדרשנו לקבוע מדיניות בעניין זה מאחר ומרבית הפיתוח 
של מתקנים סולריים חל על קרקעות חקלאיות ותחום 

משבצות חקלאיות של ישובים כפריים. שר החקלאות קבע 
בזמנו כי יתאפשר פיתוח של מתקנים סולריים עד להיקף 

מירבי של 250 דונם לכל משבצת חקלאית. לנו היה ברור כי 
יש לעודד מאוד את האופציות לפיתוח סולארי על גבי גגות 

מבנים חקלאיים קשיחים, בתחום זה ערכנו בדיקה ונמצא כי 
במרחב החקלאי יש עשרות מיליוני מ"ר של מבנים חקלאיים 

קשיחים שניתן להקים עליהם ללא כל מניעה מתקנים 
סולריים. ראינו במתקנים הללו יתרון גדול במתן הכנסה 

נוספת של המשק החקלאי, סיוע למשק החקלאי וכמובן ללא 
כל פגיעה בהמשך הגידול החקלאי. לכן בכל פורום שבו הופענו 
ניסינו לכוון את הפיתוח, ככול הניתן, לטובת פיתוח האנרגיה 
הסולארית ולצמצום ככול הניתן בפגיעה בשטחים הפתוחים. 

בתחילת הדרך היו נדרשים היתרים, אך בבוא הזמן מכיוון 
שרצו לעודד את הנושא, ניתן פטור מהיתר למתקנים ולכן 

הרגולציה בנושא מאוד מצומצמת וכוללת את חברת החשמל 
ורשות החשמל. כיום משרד החקלאות לא מתייחס בשום שלב 

למתקנים על גבי גגות קשיחים ואין לו כל רגולציה מונעת 
בנושא זה. נהפוך הוא, אנחנו בפעולה לקדם שיתוף ציבור עם 

מגוון בעלי האינטרסים בנושא על מנת לזהות את החסמים 
המונעים את המשך הפיתוח של בנייה סולארית על גבי גגות 

קשיחים". 

אך הדרך עדיין ארוכה?
"כן, בהחלט, אנחנו יודעים שיש התקנות קשיחים חקלאיים 

בהיקף עצום אבל עדיין יש מיליוני מטרים פנויים בלתי 
מנוצלים היכולים לייצר למשק החשמל אלפי מגה וואט וכעת 
אנחנו בשלבים אחרונים של התארגנות לקראת הוצאת ספר 

בנושא. לאחרונה הגדיל שר האנרגיה את אחוז האנרגיות 
המתחדשות, ל-30 אחוז, המשמעות היא, דרישה פוטנציאלית 

של עוד כ-10 אלף דונם של קרקע לטובת פיתוח סולרי. עד 
היום הוקמו מתקנים סולריים על שטח של כ-30 אלף דונם, 

ברובם הגדול על קרקעות חקלאיות פעילות. אנחנו רואים את 
העתיד בנושא הסולארי, בפיתוח מתקנים אלו, בדו שימוש עם 
שימושים חקלאיים נוספים. אנו מאפשרים בין הייתר, פיתוח 

של גגות סולאריים על בריכות דגים ואנו פועלים לבחינת 
אפשרויות ליישם מתקנים סולאריים במשולב עם גידולים 

צמחיים. אנחנו מבקשים להבטיח כי אם יקודם בעתיד שדה 
סולארי על גבי קרקע חקלאית הוא יקודם אם הוא ישתלב עם 
פעילות חקלאית צמחית. אנו כמדינה צריכים להמשיך ולפעול 
על שמירת הפוטנציאל החקלאי לשמירת ביטחון המזון שלנו 

תוך עמידה באנרגיה המתחדשת".

אנו רואים פריחה בנושא גם ברפתות החלב?
"כן, זה נכון, באשר למשק החלב, אנחנו סבורים שהמהלך 

הזה יאפשר, במידה מסוימת את חיזוק המשק המשפחתי וזה 
אתגר שאנחנו מאוד רוצים לשמר ואנו קוראים לנצל בהיקשר 

זה כל גג קשיח ופנוי ברפתות ובכלל".    

ניתן פטור מהיתר למתקנים 
ולכן הרגולציה בנושא מאוד 

מצומצמת וכוללת את חברת 
החשמל ורשות החשמל
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